
Protokół Nr XXXVIII/21 
Sesji Rady Miejskiej w Rychwale 
odbytej w dniu 30 grudnia 2021 roku 
 
Sesja Rady Miejskiej odbyła się w sali konferencyjnej Hali widowiskowo-sportowej i trwała  
od godz. 13:00 do godz. 14:50. 
 
W sesji wzięło udział 15 radnych.  
Ponadto w obradach uczestniczyli: 
- Stefan Dziamara                   - Burmistrz Rychwała 
- Ewa Jędrzejczak                    - Z-ca Burmistrza Rychwała 
- Anna Wróbel                         - Skarbnik UGiM w Rychwale 
- Marzena Grubska                 - Kierownik Referatu Oświaty, Promocji, Kultury i Sportu 
- Karolina Małolepsza            - Kierownik  Referat Gospodarki 
-Elżbieta Zaremba  - Dyrektor Biblioteki Publicznej w Rychwale 
-Sławomir Plich  -Dyrektor Centrum Usług Społecznych w Rychwale 
-Jerzy Walczak   -Prezes spółdzielnia Poryw 
-sołtysi 
Listy obecności stanowią załączniki nr 1, 2 do protokołu. 
 
Pkt 1. Otwarcie  sesji i stwierdzenie prawomocności obrad. 
 
Przewodniczący Rady Roman Drewniacki otworzył obrady i powitał zebranych.  Poinformował, 
że na podstawie listy obecności w sesji uczestniczyło 15 radnych, co wobec ustawowego składu 
Rady wynoszącego 15 osób stanowi quorum pozwalające na podejmowanie prawomocnych 
decyzji. 
 
Pkt 2.  Przedstawienie porządku obrad. 
 
Przewodniczący Roman Drewniacki poinformował, iż porządek obrad został radnym 
przedstawiony w materiałach na sesję. Spytał czy są uwagi do porządku obrad. 
Uwag nie było. 
 
Przewodniczący przedstawił porządek obrad. 

1. Otwarcie  sesji i stwierdzenie prawomocności obrad. 
2. Przedstawienie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołów z XXXVI i XXXVII sesji Rady Miejskiej w Rychwale. 
4. Informacja Przewodniczących Komisji Rady Miejskiej w Rychwale z działalności 

międzysesyjnej. 
5. Informacja Burmistrza z wykonania uchwał Rady Miejskiej w Rychwale podjętych na 

XXXVI i XXXVII sesji oraz informacja z działalności międzysesyjnej. 
6. Informacja Przewodniczącego Rady Miejskiej w Rychwale.  
7. Interpelacje i zapytania radnych oraz sołtysów. 
8. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej na 2021 rok. 
9. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy i Miasta 

Rychwał na lata 2021-2051. 



10. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Nr XXVIII/203/21 w sprawie zaciągnięcia  
pożyczki na wyprzedzające finansowanie działań  finansowanych w ramach Programu 
Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2014-2020. 

11. Podjęcie uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy i Miasta Rychwał 
na lata 2022-2032. 

12. Podjęcie uchwały w sprawie uchwały budżetowej na 2022 rok. 
13. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego gminy i miasta Rychwał w zakresie wybranych terenów - Etap XVI 
14. Odpowiedzi na pytania i interpelacje. 
15. Wolne wnioski. 
16.  Zamknięcie XXXVIII Sesji Rady Miejskiej w Rychwale. 

 
Pkt 3. Przyjęcie protokołów z XXXVI i XXXVII sesji Rady Miejskiej w Rychwale. 
 
Przewodniczący Rady poinformował, że projekty protokołów z XXXVI i XXXVII sesji Rady 
Miejskiej w Rychwale zostały radnym dostarczone wraz z materiałami na sesję. 
Spytał czy są uwagi do protokołu z XXXVI sesji Rady Miejskiej w Rychwale. 
Uwag nie było. 
Czy są uwagi do protokołu z XXXVII sesji Rady Miejskiej w Rychwale. 
Uwag nie było.  
 
Przewodniczący Rady przeprowadził głosowanie przyjęcia  protokołów z XXXVI i XXXVII sesji 
Rady Miejskiej bez czytania. 
 
Za głosowało – 15 radnych,   przeciw było – 0,  wstrzymało się – 0  
 
Przewodniczący Rady stwierdził, że protokoły z XXXVI i XXXVII  sesji Rady Miejskiej  
w Rychwale zostały przyjęte bez czytania. 
 
Przewodniczący powitał zaproszonego Radnego Powiatowego Wiesława Bednarka. 
 
 
Pkt 4. Informacja Przewodniczących Komisji Rady Miejskiej w Rychwale z działalności 
międzysesyjnej. 
Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Krzysztof Raczkowski poinformował, że w okresie 
międzysesyjnym członkowie komisji brali udział :  
-26 listopad otwarcie Centrum Usług Społecznych w Rychwale,  
-5 grudnia Jarmark Bożonarodzeniowy,  
-10 grudnia posiedzenie komisji i opiniowanie projektu budżetu na 2022 rok,  
-11 grudnia spotkanie wigilijne w Bronikach,  
-16 grudnia sesja nadzwyczajna związana ze zmianami budżetowymi,  
-30 grudnia posiedzenie komisji wspólnych celem opiniowania materiałów na sesję. 
 
 
 
 



Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Renata Andrzejewska powiedziała, że  
w okresie międzysesyjnym komisja uczestniczyła:  
-5 grudnia Jarmark Bożonarodzeniowy, 
-10 grudnia posiedzenie komisji  
-11 grudnia spotkanie jasełkowe w Bronikach, 
-16 grudnia sesja nadzwyczajna, 
-30 grudnia posiedzenie komisji wspólnych celem opiniowania materiałów na sesję. 
 

Przewodniczący Komisji Budżetu, Rozwoju Gospodarczego i Przestrzennego oraz Promocji 
Gminy Aleksander Krzyżanowski powiedział, że komisja uczestniczyła 
-26 listopad otwarcie Centrum Usług Społecznych w Rychwale,  
-5 grudnia Jarmark Bożonarodzeniowy,  
-10 grudnia posiedzenie komisji i opiniowanie projektu budżetu na 2022 rok,  
-11 grudnia spotkanie jasełkowe w Bronikach,  
-16 grudnia sesja nadzwyczajna związana ze zmianami budżetowymi,  
-30 grudnia posiedzenie komisji wspólnych celem opiniowania materiałów na sesję. 
 
 

Przewodniczący Komisji Oświaty, Kultury, Sportu, Zdrowia, Pomocy Społecznej, Porządku 
Publicznego oraz Ochrony Przeciwpożarowej Waldemar Urbaniak poinformował, że członkowie 
komisji brali udział w następujących wydarzeniach:  
-26 listopad otwarcie Centrum Usług Społecznych w Rychwale,  
-5 grudnia Jarmark Bożonarodzeniowy,  
-10 grudnia posiedzenie komisji i opiniowanie projektu budżetu na 2022 rok,  
-11 grudnia wigilia i jasełka w Bronikach,  
-22 grudnia spotkanie wigilijne w OSP Rychwał, 
-16 grudnia sesja nadzwyczajna związana ze zmianami budżetowymi,  
-30 grudnia posiedzenie komisji wspólnych celem opiniowania materiałów na sesję. 
 

 

Przewodnicząca Komisji Rozwoju Wsi, Obszarów Wiejskich i Ochrony Środowiska Iwona 
Małolepsza poinformowała, że w okresie międzysesyjnym komisja brała udział:  
-5 grudnia Jarmark Bożonarodzeniowy,  
-10 grudnia posiedzenie komisji i opiniowanie projektu budżetu na 2022 rok,  
-11 grudnia wigilia i jasełka w Bronikach,  
-16 grudnia sesja nadzwyczajna związana ze zmianami budżetowymi,  
-30 grudnia posiedzenie komisji wspólnych celem opiniowania materiałów na sesję. 
 
Przewodniczący Komisji Współpracy z Organizacjami Pozarządowymi, Stowarzyszeniami oraz 
Współpracy Zagranicznej Paweł Kuczyński poinformował, że w okresie międzysesyjnym 
członkowie komisji brali udział w następujących wydarzeniach:  
-5 grudnia Jarmark Bożonarodzeniowy,  
-10 grudnia posiedzenie komisji i opiniowanie projektu budżetu na 2022 rok oraz ustalenie 
planu pracy Rady Miejskiej na kolejny rok, 



-11 grudnia wigilia i jasełka w Bronikach,  
-16 grudnia sesja nadzwyczajna związana ze zmianami budżetowymi,  
-30 grudnia posiedzenie komisji wspólnych celem opiniowania materiałów na sesję. 
 
 

 
Pkt  5. Informacja Burmistrza z wykonania uchwał Rady Miejskiej w Rychwale podjętych  
na XXXVI i XXXVII sesji oraz informacja z działalności międzysesyjnej 
 
Na XXXVI (36) sesji w dniu 25 listopada 2021-Rada podjęła 12 uchwał,   
Na XXXVII ( 37 )  16 grudnia – 4 uchwały.             
Łącznie   Rada Miejska w Rychwale podjęła 16 uchwał.   
 
Wszystkie uchwały zgodnie z procedurą przekazane zostały do Wydziału Kontroli Prawnej i 
Nadzoru Wojewody Wielkopolskiego, Regionalnej Izby Obrachunkowej,  oraz Dziennika 
Urzędowego Województwa Wielkopolskiego. 
Do dnia dzisiejszego nie stwierdzono nieprawidłowości w podjętych uchwałach. 
Burmistrz powiedział, że nie zawsze jest wstanie gmina od razu odśnieżyć drogi na terenie całej 
gminy. Piaskarki starały się jeździć na drogi, gdzie była taka konieczność w pierwszej kolejności. 
Na pewno nie wszyscy byli zadowoleni, ale burmistrz prosi o wyrozumiałość, ponieważ przy tak 
zmiennej pogodzie , ta sytuacja od razu się nie poprawi. 
 
Drogownictwo:  
1. Wyrównano drogi w sołectwie Jaroszewice Rychwalskie, 
2. Nawieziono i rozgarnięto szlakę na drogach w sołectwie Kuchary Borowe, 
3. Nawieziono i rozgarnięto szlakę oraz żwir na drogach w sołectwie Lubiny . 
4. Zakończono budowę drogi Wola Rychwalska – Sokołów II etap. 
5. Trwa budowa drogi Święcia – Franki. 
6. Trwa budowa ścieżki wzdłuż DK25 Dąbroszyn (Sporne) – Lisiec.. ze względów pogodowych 
prace zostały opóźnione. 
 
   26 listopada nastąpiło otwarcie ofert w  postępowania o udzielenie zamówienia publicznego 
prowadzonego w trybie przetargu nieograniczonego pn.: „Odbiór  i zagospodarowanie 
odpadów komunalnych od właścicieli nieruchomości z terenu Gminy Rychwał.” W 
postępowaniu wpłynęła tylko jedna oferta. Ofertę złożyło Przedsiębiorstwo Gospodarki 
Komunalnej i Mieszkaniowej w Rychwale Sp. z o.o. na kwotę 1 555 277,76 zł. Podpisanie umowy 
z PGKiM  w Rychwale odbędzie się 31.12.2021 r. Jest to umowa na rok 2022 
    8 grudnia wszczęto postępowanie o udzielenie zamówienia publicznego prowadzonego w 
trybie zamówienia z wolnej ręki pn. „Świadczenie usługi oświetlenia ulic i dróg oraz innych 
otwartych terenów publicznych za pomocą infrastruktury oświetleniowej stanowiącej własność 
spółki Oświetlenie Uliczne i Drogowe Sp. z o.o.” Zamawiający zamierza udzielić zamówienia 
firmie Oświetlenie Uliczne i Drogowe sp. z o.o. z siedzibą w Kaliszu. Ze względu na wysoką 
inflację te ceny bardzo wzrosły. Jest to wzrost o ok 30 %. 
    2 grudnia podpisano umowę na realizację zadania pn. „Obsługa i eksploatacja kotłowni i 
urządzeń grzewczych c.o. w Szkole Podstawowej w Rychwale im. A. Fiedlera”. Wartość umowy 
to 1.052.855,89 zł. Realizacja umowy obejmuje 36 miesięcy. Szkoła zrezygnowała z ogrzewania 
olejowego i przeszła na pelet. Długo czekaliśmy na budowę nitki gazowej w celu połączenia, 



niestety do tej pory tego nie ma. Dlatego w celu zredukowania kosztów z powrotem szkoła 
przejdzie na ogrzewanie peletem. 
    28 grudnia ogłoszono II nabór w ramach Rządowego Funduszu Polski ład – termin składania 
wniosków – 15 lutego 2022 r.  Każda JST może złożyć 3 wnioski o dofinansowanie wg 
następujących wytycznych: 
• Jeden wniosek, którego wartość dofinansowania nie może przekroczyć 5 mln zł 
• Jeden wniosek, którego wartość dofinansowania nie może przekroczyć 30 mln zł  
• Jeden wniosek, którego wartość dofinansowania nie może przekroczyć 65 mln zł  
Złożenie wniosku o maksymalnej wartości dofinansowania w wysokości do 5 mln zł jest 
warunkiem koniecznym, aby samorząd mógł wnioskować także o wsparcie w pozostałych 
dwóch – wyższych limitach. 
   Dnia 22 października 2021 r. Wojewoda Wielkopolski przesłał do tutejszego urzędu 
ostateczną decyzję w której na wniosek Burmistrza Gminy i Miasta Rychwał, Gmina Rychwał 
nabyła do swojego zasobu następujące nieruchomości gruntowe w miejscowościach: Wola 
Rychwalska,  Grabowa, Franki Grochowy i Siąszyce Trzecie. Są to grunty tzw. „sołeckie”  
Łączna powierzchnia nabytych nieruchomości to 3,1800 ha o wartości księgowej prawie  150 
tyś. zł. Dotyczy to również działki w Grochowach nr 544/4. 
   Finalizowane jest wykonanie  oświetlenia w ramach Funduszu Sołeckiego w Jaroszewicach 
Rychwalskich, Glinach, Kucharach Kościelnych,  Rozalinie i Święci.  
 Spółka Oświetlenie Uliczne i Drogowe realizuje na terenie Rychwała ul. Żurawin wymianę 
oświetlenia – montaż oprawy LED. 
  Czynny już jest szalet przy Ośrodku Zdrowia w Rychwale. Został już zainstalowany w rzutnik na 
monety. Za porządek będzie odpowiadać spółdzielnia Poryw. 
    Po przeprowadzonej dyskusji publicznej nie odnotowano uwag do wyłożonego do publicznej 
wiadomości projekt zmiany miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego, projekt 
został przygotowany do uchwalenia na dzisiejszej sesji. Jeżeli zostanie uchwalony, zostanie w 
całości opublikowany. 
  W dniu dzisiejszym wraz z innymi burmistrzami został przekazany policji w Rychwale 
nieoznakowany samochód marki Toyota Auris. 
 
 26 listopada – Otwarcie Centrum Usług Społecznych w Rychwale w szkole podstawowej –które 
zastąpiło działalność Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej.  
 05 grudnia – Jarmark Bożonarodzeniowy w Rychwale. Kiermasz przysmaków i ozdób 
bożonarodzeniowych. Wystawiło się ok 26 firm.  
  10 grudnia – Pierwszy Turniej Szachowy – zorganizowany przez Klub Seniora w Rychwale w 
ramach projektu którym zajmuje się pani kierownik Marzena Grubska. 
Rozegrano partie szachowe, uczestnicy otrzymali puchary i medale. Atmosfera była jak na 
profesjonalnych zawodach.  
  19 grudnia –Turniej  organizowany przez Klub Sportowy Zjednoczeni Rychwał przy współpracy 
z Samorządem Rychwała. Wydarzenie objęte było patronatem honorowym Burmistrza 
Rychwała. Dziękujemy wszystkim zespołom za przybycie i grę fair-play. 
   21 grudnia - Już po raz czwarty światełko Betlejemskie zawitało do Gminy Rychwał. O gest ten 
zadbali harcerze z 98 Drużyny Harcerskiej w Grochowach. Płomień tradycyjnie został 
przekazany rychwalskim parafiom, jak i również z gmin sąsiednich. Główny założyciel, pan Jędro 
został odznaczenie za swój wkład.  
 



    27 grudnia – Po raz pierwszy w Rychwale uroczyście obchodziliśmy Rocznicę Powstania 
Wielkopolskiego. Po raz pierwszy rocznica wybuchu tego zrywu miała charakter święta 
państwowego. Zostały złożone kwiaty pod obeliskiem. 
   29 grudnia - przekazany został sprzęt ratowniczy dla jednostek Ochotniczych Straży Pożarnych 
z Grochów i Kuchar Kościelnych zakupiony w ramach dofinansowania z Funduszu 
Sprawiedliwości. Łączna wartość przekazanego sprzętu ponad 18 tyś., 99 % środków pochodzi 
z dofinansowania. Nowy sprzęt to środki ochrony osobistej ratowników OSP.  
   30 grudnia – rozpoczęto ocenę ofert na zadania konkursowe z zakresu sportu i prowadzenia 
świetlicy środowiskowej dla dzieci: 
- na zadania z zakresu sportu – wpłynęły 3 oferty, 
- z zakresu pomocy społecznej - 1 oferta. 
   Zakończono realizację projektów tj.  
remont pomieszczeń kuchennych i szybu windowego w szkole w Rychwale. Wartość 
dofinansowania 72 tyś., pomoce dydaktyczne „Aktywna tablica” – dofinansowanie 35 tyś., 
pomoce dydaktyczne dla szkoły w Grochowach wartość 75 tyś, pomoce dydaktyczne 
„Laboratoria przyszłości” dla wszystkich rychwalskich szkół  – wartość projektu prawie 300 tyś,  
wyposażenie szkół w podręczniki i materiały edukacyjne – wartość zadania ponad 96 tyś. 
dofinansowanie 100%. 
Burmistrz zaprasza wszystkich 31 grudnia  na Rynek Miejski w Rychwale. Powitamy Nowy Rok 
2022, rozpoczęcie o godz. 23:00. Będą fajerwerki i dobra muzyka. 
 
W okresie międzysesyjnym urodziło się - 7 dzieci, zmarło - 11 osób.   
Demografia:  
 Urodzenia w 2020 r. to 75 osób,  w 2021 r. to 70 osób. O pięć mniej niż w poprzednim roku. 
Zgony w 2020 r. to 87 osób, niestety w 2021 r. zmarło 100 osób. 
    W dniu 21 grudnia 2021 r. odbyła się uroczystość „ Jubileusz 50-lecia zawarcia związku 
małżeńskiego ” dla 17 par z terenu Gminy i Miasta Rychwał, gdzie w imieniu Pana Prezydenta 
Andrzeja Dudy wspólnie z Przewodniczącym Romanem Drewniackim, Panią Ewą Jędrzejczak, 
Panią Kierownik Beatą Lewandowską miałem przyjemność wręczyć medale. 
 
Przewodniczący podziękował Burmistrzowi za przedstawienie sprawozdania. 
  
 
  
Pkt 6.  Informacja Przewodniczącego Rady Miejskiej w Rychwale. 

Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował iż oprócz cotygodniowych dyżurów  
w Urzędzie Gminy i Miasta w Rychwale brał udział :  
-26 listopad uroczyste otwarcie Centrum Usług Społecznych w Rychwale,  
-5 grudnia Jarmark Bożonarodzeniowy na rychwalskim rynku,  
-8 grudnia wigilia zorganizowana przez Towarzystwo Przyjaciół Dzieci w Rychwale, 
-10 grudnia posiedzenie stałych komisji Rady Miejskiej celem opiniowanie projektu budżetu na 
2022 rok,  
-11 grudnia wigilia i przedstawienie jasełkowe zorganizowane prze Koło Gospodyń Wiejskich 
Broniczanki w Bronikach. Zorganizowano tam również zbiórkę paczek w celach charytatywnych. 
Również radni przygotowali taką paczkę i przekazali organizatorom. 



-5 grudnia uczestniczyłem w wigilii zorganizowanej przez Uniwersytet Trzeciego Wieku w 
Rychwale. 
-16 grudnia sesja nadzwyczajna związana ze zmianami budżetowymi, oraz omawiane były plany 
pracy Rady Miejskiej oraz poszczególnych komisji, 
-21 grudnia uczestniczyłem w jubileuszu 50-lecia związków małżeńskich, 
-22 grudnia wigilia strażacka zorganizowana przez Zarząd Straży  OSP Rychwał, 
-27 grudnia 103 obchody  zwycięstwa Powstania Wielkopolskiego, wraz z radnymi złożyliśmy 
wiązanki kwiatów które upamiętniają to wydarzenie, 
-30 grudnia posiedzenie stałych komisji wspólnych, celem opiniowania materiałów na dzisiejszą 
sesję. 
 

 
Pkt 7. Interpelacje i zapytania radnych oraz sołtysów. 
Przewodniczący poinformował, że odpowiedzi na pytania i interpelacje zostaną udzielone w 
punkcie 14 dzisiejszych obrad. Proszę o zadawanie pytań. 
 
 Radny Waldemar Urbaniak zadał pytanie do Radnego Powiatowego Wiesława Bednarka, czy 
podczas uchwalenia budżetu w Powiecie został ujęty chodnik na ulicy Żurawin. 
 
Radny Jan Brzęcki zadał pytanie do Radnego Powiatowego Wiesława Bednarka, co będzie 
robione na drodze Dąbroszyn-Wardężyn-Modlibogowice. 
 
Radny Krzyżanowski poprosił o odpowiedź Radnego Powiatowego Wiesława Bednarka, kiedy 
będzie naprawiony chodnik na ulicy Żurawin. Trwały już rozmowy z Starostą , który obiecał , że 
będzie on naprawiony, a do dziś nic nie jest zrobione. Ponieważ wczoraj była sesja w Starostwie 
to czy została ujęta kwota na naprawę chodnika. 
 
Radny Paweł Kuczyński zadał pytanie do Radnego Powiatowego Wiesława Bednarka, kiedy 
zostanie naprawiony przepust na drodze Modlibogowice-Rozalin. Została tam tylko doraźnie 
naprawiona dziura i nic więcej nie jest zrobione. 
 
 
 
Pkt 8. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej na 2021 rok. 
 
Przewodniczący poinformował, że projekt uchwały radni otrzymali w materiałach na sesję i był 
on omawiany na posiedzeniu komisji łączonych Rady Miejskiej. 
Spytał czy są uwagi do projektu uchwały. 
Uwag nie było.  
Poprosił Skarbnik Annę Wróbel o odczytanie projektu uchwały. 
 
Skarbnik Anna Wróbel odczytała projekt uchwały, a następnie Przewodniczący przeprowadził 
głosowanie. 
 
Za głosowało – 15 radnych,   przeciw było – 0,   wstrzymało się – 0.  
 



Przewodniczący Rady stwierdził, że uchwała w sprawie zmiany uchwały budżetowej na 2021 
rok została podjęta. 
 
/Uchwała stanowi załącznik do protokołu/ 
 
 
 
Pkt 9. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy i Miasta 
Rychwał na lata 2021-2051.  
 
Przewodniczący poinformował, że projekt uchwały radni otrzymali w materiałach na sesję i był 
on omawiany na posiedzeniu komisji łączonych Rady miejskiej. 
Spytał czy są uwagi do projektu uchwały. 
Uwag nie było. 
Przewodniczący odczytał projekt uchwały  i przeprowadził głosowanie.  
 
Za głosowało – 15 radnych,   przeciw było – 0,   wstrzymało się – 0.  
 
/Uchwała stanowi załącznik do protokołu/ 
 
 
Pkt 10. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Nr XXVIII/203/21 w sprawie zaciągnięcia  
pożyczki na wyprzedzające finansowanie działań  finansowanych w ramach Programu Rozwoju 
Obszarów Wiejskich na lata 2014-2020. 
 
Przewodniczący poinformował, że projekt uchwały radni otrzymali w materiałach na sesję i był 
on omawiany na posiedzeniu komisji łączonych Rady miejskiej. 
Spytał czy są uwagi do projektu uchwały. 
Uwag nie było. 
Przewodniczący odczytał projekt uchwały  i przeprowadził głosowanie.  
 
Za głosowało – 15 radnych,   przeciw było – 0,   wstrzymało się – 0.  
 
/Uchwała stanowi załącznik do protokołu/ 
 
 
 
 
 
 
 
Pkt.11 Podjęcie uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy i Miasta Rychwał na 
lata 2022-2032. 
 
Przewodniczący poinformował, że projekt uchwały radni otrzymali w materiałach na sesję i był 
on omawiany na posiedzeniu komisji łączonych Rady Miejskiej. 
Spytał czy są uwagi do projektu uchwały. 



Uwag nie było. 
 
Przewodniczący poprosił Skarbnik Annę Wróbel o przedstawienie opinii Regionalnej Izby 
Obrachunkowej nr …………………………… w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy i 
Miasta Rychwał na lata 2022-2032. 
 
Przewodniczący poprosił Wiceprzewodniczącego Henryka Grądziela o odczytanie projektu 
uchwały. 
Przewodniczący spytał czy są uwagi do projektu uchwały i przeprowadził głosowanie. 
Uwag nie było.  
 
Za głosowało – 15 radnych,   przeciw było – 0,    wstrzymało się – 0.  
 
/Uchwała stanowi załącznik do protokołu/ 
/Opinia Regionalnej Izby Obrachunkowej stanowi załącznik do protokołu/ 
 
 
 
Pkt 12. Podjęcie uchwały w sprawie uchwały budżetowej na 2022 rok. 
 
Przewodniczący poinformował, że projekt uchwały radni otrzymali w materiałach na sesję i był 
on omawiany na posiedzeniu komisji łączonych Rady Miejskiej. 
Przewodniczący poprosił Skarbnik Annę Wróbel o przedstawienie uchwały Regionalnej Izby 
obrachunkowej w sprawie uchwały budżetowej na 2022 rok. 
 
Przewodniczący poinformował że zgodnie z harmonogramem ,stałe komisje wyraziły swoje 
opinie i przekazały je do Rady i do Burmistrza. 
Przewodniczący poprosił przewodniczących komisji o przedstawienie opinii.  
 
Przewodniczący Komisji Budżetu, Rozwoju Gospodarczego i Przestrzennego oraz Promocji 
Gminy Aleksander Krzyżanowski poinformował że komisja zapoznała się z projektem uchwały i 
wyraża opinię pozytywną. 
Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Krzysztof Raczkowski –komisja zapoznała się z projektem 
uchwały i wyraża opinię pozytywną. 
Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Renata Andrzejewska- komisja zapoznała się 
z projektem i wyraża opinię pozytywną. 
Przewodniczący Komisji Oświaty, Kultury, Sportu, Zdrowia, Pomocy Społecznej, Porządku 
Publicznego oraz Ochrony Przeciwpożarowej Waldemar Urbaniak poinformował że komisja 
zapoznała się z projektem uchwały i wyraża opinię pozytywną. 
Przewodnicząca Komisji Rozwoju Wsi, Obszarów Wiejskich i Ochrony Środowiska Iwona 
Małolepsza  poinformowała że komisja zapoznała się z projektem uchwały i wyraża opinię 
pozytywną. 
Przewodniczący Komisji Współpracy z Organizacjami Pozarządowymi, Stowarzyszeniami oraz 
Współpracy Zagranicznej Paweł Kuczyński poinformował że komisja zapoznała się z projektem 
uchwały i wyraża opinię pozytywną. 
 
Przewodniczący spytał się czy ktoś chce zabrać głos w sprawie projektu uchwały na 2022 rok. 



Nikt się nie zgłosił. 
Przewodniczący udzielił głosu Burmistrzowi.   
 
Burmistrz powiedział że sesja budżetowa jest  jedną z najważniejszych sesji. Ma ona swoją moc 
prawną na kolejny rok. Burmistrz podziękował w imieniu swoim, pani Skarbnik, wszystkich 
kierowników za wydanie przez wszystkie komisje pozytywnej oceny o budżecie na kolejny rok. 
„Na pewno nie jest to budżet marzeń, ale niestety wszystkie samorządy są w trudnej sytuacji. 
Dlatego przygotowany budżet jest dość skromnym budżetem a radni podeszli ze zrozumieniem 
do trudnej sytuacji jaka panuje. Nie jest tak, że ten budżet jest całkowicie zamknięty i 
obowiązuje przez 12 miesięcy, ponieważ radni mają cały czas nowe pomysły, kierownicy 
składają wnioski o nowe dofinansowania i często to wszystko się zmienia.  
Kiedy był uchwalany budżet na 2021 r. po stronie dochodów była to kwota 39milionów  295 
tyś. 816 zł, natomiast na koniec roku kwota dochodów zmieniła się do 51 milionów 319 tyś. 819 
zł. Czyli ta różnica wynosi ok. 12 milionów 24 tyś. Jest to efekt różnych podejmowanych decyzji 
,co spowodowało, że budżet uległ zmianie i pozyskaliśmy nowe środki. Wierzę, że i kolejny rok 
pracy spowoduje, że również uda się pozyskać dodatkowe środki finansowe. Patrząc na kwoty 
po stronie wydatków, zadań na kolejnych rok za dużo nie będzie. Ale sądzę, że kiedy będzie 
podsumowywany rok 2022 to na pewno będziemy o nich mówili. Przypomnę, że w ubiegłym 
roku nikt nie myślał o tym , że otworzymy Centrum Usług Społecznych, co jest ważną instytucją 
w zakresie pomocy osobą , które potrzebują pomocy. Często również wspólnie z małymi 
lokalnymi społecznościami realizujemy  też te małe projekty. Są to konkursy proekologiczne czy 
pro-kulturowe oraz projekty związane z Wielkopolską Odnową Wsi. Udaje się to , dlatego, że 
próbujemy szukać tych pieniędzy wszędzie. Zadanie związane z gospodarką wodno-ściekową 
nie jest ujęte w budżecie. Ale wiem ,że jest to bardzo ważne dla naszej miejscowości. Mamy już 
3 miliony 88 tyś. zł. na kanalizację ściekową, ale wieżę, że uda się jeszcze pozyskać środki na 
budowę nowej oczyszczalni. Dlatego będziemy się starać o pozyskiwanie nowych środków, 
ponieważ, jest to jedno z ważniejszych inwestycji. 
Ważna jest również infrastruktura drogowa. Staramy się co roku na nią wpływać. W tym roku 
zostały zrobione dwa odcinki 1,5 km  drogi Wola Rychwalski ,Święcia i Franki. Zrobione jest 
ponad 300 m  drogi w Mądroszkach oraz w Wardężynie odcinek 2 km. 
Mieszkańcy ulicy Łąkowej czy Rolnej, również czekają na zrobienie kanalizacji ściekowej. To nie 
jest tak, że my czegoś nie chcemy zrobić. Mamy określone możliwości, i w tym zakresie 
będziemy poszukiwać rozwiązań. 
Wydaliśmy pozwolenia na ustawienie sześciu siłowni wiatrowych, które powinny wprowadzić 
do budżetu kwotę  ok 700 tyś. zł. Przepisy niestety są takie, że jeżeli do 31 grudnia 2021 r. 
siłownie nie zaczną pracować , to w 2022 r. tego wpływu gmina nie będzie miała. Siłownie ruszą 
może w marcu lub kwietniu , dlatego wpływ będzie na pewno ,ale dopiero do kolejnego 
budżetu. 
Dzisiaj również będzie podejmowana uchwała dotycząca zmiany Miejscowego Planu 
Zagospodarowania Przestrzennego. Jest to kierunek pozyskiwania środków. Przygotowane 
plany na ok 50 h, które obejmują plany pod farmy fotowoltaiczne również spowodują wpływ do 
budżetu. Według obowiązujących stawek, będzie to kwota ok pół miliona zł. A mamy gminę 
która nie jest przemysłowa, nie ma turystyki, nie ma innych bogactw naturalnych, dlatego 
musimy sobie radzić w inny sposób. 
Jeszcze raz dziękuję, za pozytywne opinie. I jeżeli podejmą radni uchwałę budżetową 
pozytywnie, to z góry dziękuję.” 
 



 
 
Przewodniczący spytał czy ktoś chce jeszcze zabrać głos.  
Chętnych nie było. 
 
Przewodniczący poprosił Skarbnika o przedstawienie autopoprawek do projektu uchwały 
budżetowej na 2022 r. 
 
Skarbnik Anna Wróbel odczytała  autopoprawki. 
 
/Autopoprawki do projektu uchwały stanowią załącznik do protokołu uchwały budżetowej na 
2022 r./ 
 
 
Przewodniczący Roman Drewniacki spytał, czy są uwagi do autopoprawek. 
Uwag nie było. 
 
Przewodniczący Rady przeprowadził głosowanie przyjęcia autopoprawek.  
Za głosowało – 15 radnych,   przeciw było – 0,  wstrzymało się – 0.  
 
Przewodniczący spytał czy radni mają jakieś uwagi do projektu uchwały budżetowej  
na 2022 r. 
Uwag nie było.  
Przewodniczący ogłosił ,że zamyka dyskusję nad projektu uchwały budżetowej na 2022 r.  
i poprosił Skarbnika o odczytanie projektu uchwały budżetowej na 2022 r. po wprowadzonych 
autopoprawkach. 
 
Na salę weszła  Kierownik Beata Lewandowska. 
Przewodniczący powitał Panią Kierownik Urzędu Stanu Cywilnego. 
 
Skarbnik odczytała projektu uchwały budżetowej na 2022 r. po wprowadzonych 
autopoprawkach.  
 
/Uchwała budżetowa na 2022 r. stanowi załącznik do protokołu/ 
 
Przewodniczący Roman Drewniacki spytał, czy są uwagi do uchwały. 
Uwag nie było. 
Przewodniczący Rady przeprowadził głosowanie przyjęcia uchwały budżetowej na 2022 r. 
  
Za głosowało – 15 radnych,   przeciw było – 0,   wstrzymało się – 0.  
 
 
 
 
 
 



Pkt 13. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego gminy i miasta Rychwał w zakresie wybranych terenów - Etap XVI 
 
Przewodniczący poinformował, że projekt uchwały radni otrzymali w materiałach na sesję i był 
on szczegółowo omawiany, również przez projektanta na posiedzeniu komisji łączonych Rady 
Miejskiej. 
 
Przewodniczący oddał głos Burmistrzowi. 
Burmistrz powiedział, że „ została dokonana zmiana studium i planów. I jeżeli Rada podejmie tą 
uchwałę, to trafi ona do organów nadzoru. 
Wnioski, które były systematycznie składane do planów przez mieszkańców, którzy 
systematycznie szukają nowych wizji, czy to związanych z fotowoltaiką , czy z budownictwem, 
jest to w tym momencie możliwe. 
Procedura związana ze zmianą planu, jest to cała masa elementów, które muszą być wykonane 
przez fachowców, łącznie z wieloma opiniami. Trwało to od półtora roku. Dzisiaj, po podjęciu 
uchwały, ten etap zostanie zamknięty. Dajemy tym możliwość rozwoju dla całej gminy. Dziękuję 
Wysokiej Radzie, że z taką odpowiedzialnością do tego zagadnienia podchodzi.” 
 
Przewodniczący podziękował Burmistrzowi za dodatkowe wyjaśnienia. 
 
Przewodniczący spytał, czy są uwagi do projektu uchwały. 
Uwag nie było.  
Przewodniczący odczytał projekt uchwały. 
Przewodniczący Rady przeprowadził głosowanie przyjęcia uchwały. 
 
Za głosowało – 15 radnych,   przeciw było – 0,   wstrzymało się – 0.  
 
Przewodniczący ogłosił ,że uchwała została podjęta. 
/Uchwała stanowi załącznik do protokołu/ 
 
 
 
Pkt 14. Odpowiedzi na pytania i interpelacje. 
 
Przewodniczący udzielił głosu Burmistrzowi oraz Radnemu Powiatu Konińskiego -Wiesławowi 
Bednarkowi. 
Burmistrz powiedział , że odda głos Panu Bednarkowi, ponieważ nikt z radnych i sołtysów nie 
zadał mu pytania. 
 
Radny Powiatowy powiedział, że „spróbuje odpowiedzieć na pytania radnych. Chciałby, żeby 
odpowiedzi usatysfakcjonowały radnych, ale tak do końca nie będzie. 
13 grudnia zostały otwarte oferty, dotyczące drogi Modlibogowice-Dąbroszyn. Na tą 
okoliczność wpłynęło 6 ofert. Najkorzystniejsza oferta to oferta  firmy budowlano-usługowej  
Ekobud Elżbieta i Jacek Majdeccy z Lisewa, na kwotę 1 139000 zł. Co prawda ten przetarg nie 
został jeszcze rozstrzygnięty, ale jeżeli  wszystkie formalności wykonawca oferent dopełni, to 
prawdopodobnie on będzie wykonawcą pierwszego etapu. 



Niestety budżet nie pozwala na to, żeby zrealizować to w jednym etapie. Jak państwo wiecie 
był złożony wniosek do tak zwanego programu Cowidowego. Niestety nie uzyskał on w 
odpowiednim czasie akceptacji.  W tej chwili pojawiają się nowe możliwości składania wniosków 
o których pan Burmistrz wspominał, bo to dotyczy również samorządów gminnych i  
samorządów powiatu, i będą takowe wnioski składane. Natomiast ten etap będziemy mieli już 
za sobą. Jest to poszerzenie drogi na odcinku Dąbroszyn-Modlibogowice na  200 - 1200m na 
takim odcinku i będzie to etap pierwszy. W tej chwili nie mogę Państwu udzielić odpowiedzi co 
będzie dalej. Na pewno Starostwo i Zarząd Dróg Powiatowych będzie czynić zabiegi, żeby 
doprowadzić do realizacji całej drogi. Więcej informacji na ten temat nie posiadam.  
Jeżeli chodzi o interpelacje Pana Pawła Kuczyńskiego, to przekażę tą informację do Zarządu 
Dróg Powiatowych. Co prawda ten temat był już nagłośniony, ale niestety nie został 
zrealizowany. Pan Prezes spółki, podpowiedział, że prawdopodobnie jeden krąg pod drogą nie 
jest drożny i niestety trzeba go wymienić. Teraz w okresie zimowym to się nie uda, ale będę tą 
interpelację przekazywał do dyrektora Zarządu Dróg Powiatowych, w celu jak najszybszej 
realizacji. 
Chodnik na Żurawinie, jest to jak najbardziej zasadna interpelacja. I ten temat jest realizowany 
i podejmowany wielokrotnie. Oczywiście jesteśmy za. Ten chodnik jest potrzebny. Jest tylko 
jedna kwestia- finansowa. Wczoraj została podjęta uchwała budżetowa w Powiecie Konińskim, 
natomiast w pozycji inwestycje tego nie było. To nie znaczy, że jeżeli uda nam się to zrealizować, 
to będzie to w ramach remontu. Nie musi to być zapisane w uchwale budżetowej, więc w trakcie 
roku można do tematu podejść. I tutaj ukłon jest do państwa radnych i Burmistrza, żeby ten 
temat podjąć wspólnie. Bo jak widać Powiat, sam tak ochoczo do tego tematu nie podchodzi. A 
to pewnie dlatego, że tych środków jest ciągle mało. I mam nadzieję, że w tej kadencji ten 
chodnik powstanie. Więc nie mam szczegółowej odpowiedzi że tak, ale mam nadzieję, ze 
wspólnie będziemy rozmawiać, żeby doprowadzić do inwestycji.” 
Na koniec Wiesław Bednarek, życzy w Nowym Roku radnym, samorządowi rychwalskiemu, 
owocnych działań i realizacji uchwały budżetowej. Żeby ten nowy budżet wielokrotnie się 
zmieniał na plus, żeby to był owocny budżet. Życzy wszystkim zdrowia w Nowym nadchodzącym 
roku. 
Przewodniczący podziękował za odpowiedz na interpelacje Radnemu . 
 
 
 
 
 
Pkt. 15  Wolne wnioski. 
 
Przewodniczący Rady poprosił o zgłaszanie wniosków. 
Radny Jan Brzęcki podziękował za odpowiedz. Cieszy się, że realizacja inwestycji drogowej 
poszła do przodu. Jak już ruszył etap pierwszy, to są i szanse na kolejny etap. Z tej drogi nie 
korzystają tylko mieszkańcy, ale też inni,  ponieważ jest to droga alternatywna do autostrady 
A2. Dziękuje wszystkim Radnym Powiatowym za doprowadzenie do tej realizacji zadania. 
 
Radny Jan Krzyżanowski powiedział, że temat chodnika na Żurawinie jest już od ok.10 lat.  Gdyby 
ten chodnik należał do miasta, to już dawno by był zrobiony. My jako gmina pomagamy w 
realizacji przy chodnikami na drogach powiatowych. Gmina wraz z Powiatem robiła chodnik w 



Grochowach. Więc jeżeli Powiat nie ujmie w budżecie budowy tego chodnika, to będzie on 
ciągle odkładany na później. 
 
Głos zabrał Burmistrz. 
Jeszcze raz podziękował w imieniu własnym, Pani Burmistrz, Pani Skarbnik za jednomyślne 
podjęcie uchwały budżetowej na 2022 r. Świadczy to o zrozumieniu, że mino, że ten budżet nie 
ma dużo przewidzianych inwestycji. 
Burmistrz podziękował Radzie Miejskie, sołtysom, kierownikom, szefom jednostek 
organizacyjnych i pracownikom za bardzo dobrą współpracę i złożył życzenia na nowy rok 2022. 
 
Przewodniczący Roman Drewniacki Podziękował wszystkim za dobrą współpracę. Życzy 
wszystkim  
 
 
 
Przewodniczący poprosił Burmistrza i wspólnie złożyli życzenia Noworoczne Radnym  
i mieszkańcom Gminy Rychwał.   
 
Pkt 16. Zamknięcie XXXVIII Sesji Rady Miejskiej w Rychwale. 
 
W związku z wyczerpaniem porządku obrad Przewodniczący Rady Roman Drewniacki zamknął 
XXXVIII sesję Rady Miejskiej w Rychwale. 
 
 
 
  Protokołowała      Przewodniczący Rady Miejskiej 

                w Rychwale 
Aleksandra Konieczka 

          Roman Drewniacki 
 
 
 


